



Calgary 2024

2024 Junior National Goalball Championships

2024 Championnat national junior de goalball



Canadian Blind Sports
Sports Aveugles Canada



**Alberta Sports and Recreation
Association for the Blind**

About Goalball

Goalball is a Paralympic Sport played exclusively by athletes who are blind or visually impaired. The game is played by throwing a Goalball along the surface of the court. The players track the ball by listening for the sound of the bells inside the ball and work together to block the net. The object of the game is to get the ball past the other team to score in their net. Games consist of two 12-minute halves with a 3-minute break at half time. Whoever scores the most goals wins.

As the athletes rely upon their hearing to track the ball, only those athletes on the court and the referees may speak or make noise of any kind during play. Coaches, players on the bench, and spectators must remain silent while the ball is in play. Mobile phones must also be turned to silent.

Goalball was invented in 1946 in an effort to rehabilitate veterans of the Second World War who had lost their sight.

See rules and more information at <https://ibsasport.org/website>

À propos de Goalball

Le goalball est un sport paralympique pratiqué exclusivement par des joueurs aveugles ou ayant un handicap visuel. Le jeu se joue en lançant un ballon de goalball d'un bout à l'autre du terrain. Les joueurs repèrent le ballon en écoutant les grelots et travaillent ensemble pour bloquer le filet. Le but du jeu est de marquer des buts dans le filet de l'équipe adverse. Le jeu est composé de deux demies de 12 minutes avec une pause de 3 minutes à la mi-temps. L'équipe qui marque le plus de buts gagne.

Le goalball est un sport unique, puisque seulement les joueurs et les arbitres peuvent parler ou faire du bruit durant le jeu. Les entraîneurs, les joueurs sur le banc et les spectateurs doivent demeurer silencieux pour donner aux joueurs la chance d'entendre et repérer le ballon. S'il vous plait tournez votre téléphone cellulaire en silencieux.

Le goalball a été inventé en 1946 dans le but de réhabiliter des vétérans de la Deuxième Guerre mondiale qui avaient perdu leur vision.

Voir les règlements et plus d'informations à <https://ibsasport.org/website>.

VENUE / SITE

The 2024 Canadian Junior National Goalball Championships will take place at WinSport's Bob Niven Training Centre.

Le Championnat canadien junior de goalball 2024 se tiendra au WinSport's Bob Niven Training Centre.



CBSA President's Message

The Canadian Blind Sports Association is pleased to offer the Junior National Championships once again, and welcomes teams from across Canada to the 2024 event in Calgary AB. The CBSA thanks our member organization ASRAB, and the host committee for their commitment and support.

We acknowledge the funders and sponsors, specifically Sport Canada, Alberta Sport, Physical Activity and Recreation Branch and Tourism Calgary. The CBSA National Goalball Championships would not be possible without the financial support that each of these partners provides the CBSA and ASRAB.

CBSA honors and acknowledges the traditional Treaty 7 territory and oral practices of the Blackfoot confederacy; Siksika, Kainai, Piikani, as well as the Nakoda and Tsuut'ina nations. We acknowledge that this territory is home to the Métis Nation of Alberta, Region 3 within the historical Northwest Métis homeland. Finally, we acknowledge all Nations – Indigenous and non – who live, work and play on this land, and who honor and celebrate this territory.

On behalf of the CBSA I extend a sincere thank you to all the volunteers who make this event possible; your dedication, time, and sport expertise is appreciated.

Wishing the athletes, coaches, officials, and supporters an enjoyable experience.

Launel Scott



Message de la présidente de l'ACSA

L'Association canadienne des sports pour aveugles a le plaisir d'accueillir des équipes de tout le Canada au Championnat canadien senior de goalball 2024 à Calgary, AB. Cet événement représente la première occasion depuis 2019 pour l'ACSA d'organiser des championnats nationaux seniors de goalball. L'ACSA remercie notre organisation membre ASRAB, ainsi que le comité hôte, pour avoir rendu cet événement possible dans des circonstances difficiles.

Nous reconnaissons les bailleurs de fonds et les commanditaires, plus précisément Sport Canada, Alberta Sport, Physical Activity and Recreation Branch, et Tourism Calgary. Les championnats nationaux de goalball de l'ACSA ne seraient pas possibles sans le soutien financier que chacun de ces partenaires apporte à l'ACSA et à l'ASRAB.

L'ACSA honore et reconnaît le territoire traditionnel du Traité n° 7 et les pratiques orales de la confédération des Pieds-Noirs : Siksika, Kainai, Piikani, ainsi que les nations Nakoda et Tsuut'ina. Nous reconnaissons que ce territoire abrite la Nation métisse de l'Alberta, région 3, au sein de la patrie historique des Métis du Nord-Ouest. Enfin, nous reconnaissons toutes les nations – autochtones et non autochtones – qui vivent, travaillent et jouent sur ce territoire, et qui l'honorent et le célèbrent.

Enfin, je remercie sincèrement tous les bénévoles qui rendent cet événement possible; votre dévouement, votre temps et votre expertise sportive ne passent pas inaperçus et, encore une fois, cet événement ne serait pas possible sans votre contribution.

Launel Scott



Canadian Blind Sports
Sports Aveugles Canada

ASRAB President's Message

On behalf of ASRAB, I would like to welcome all players, coaches, officials, volunteers, spectators, and guests to the city of Calgary for the 2024 Canadian Junior National Goalball Championships!

ASRAB is thrilled to showcase Goalball and Canada's elite junior competitors at this event. ASRAB, along with our counterparts across the country, are proud to invest in the development of elite youth goalball athletes. This national tournament spotlights the next generation of Canadian National Champions and Paralympic Athletes.

This event is the culmination of the hard work of all the athletes, coaches, and support teams from across the country over the last year. ASRAB applauds the dedication and commitment to training of these young, talent athletes. ASRAB celebrates the coaches who invest in these young athletes. In the words of John Wooden, "A good coach can change a game. A great coach can change a life". ASRAB thanks the support teams behind these athletes and coaches, their journeys are successful because of the dedicated people who plan, organize, cheer and support these elite athletes behind the scenes.

Thank you to the many volunteers and staff who are an integral part of making these events a success. ASRAB would also like to extend our gratitude to Tourism Calgary and WinSport for their support of the 2024 Junior National Goalball Championships.

It is with great joy that we will come together in the spirit of competition to work hard, have fun, and once again enjoy the fruit of our hard work and training.

The Future of Goalball in Canada is Strong!

Chris Abdalla



Message du président de l'ASRAB

Au nom de l'ASRAB, j'aimerais souhaiter la bienvenue à tous les joueurs, entraîneurs, officiels, bénévoles, spectateurs et invités dans la ville de Calgary pour les Championnats nationaux juniors canadiens de goalball de 2024 !

L'ASRAB est ravie de présenter le goalball et l'élite des compétiteurs juniors du Canada lors de cet événement. L'ASRAB, ainsi que nos homologues à travers le pays, sont fiers d'investir dans le développement des jeunes athlètes d'élite de goalball. Ce tournoi national met en lumière la prochaine génération de champions nationaux canadiens et d'athlètes paralympiques.

Cet événement est le point culminant du travail acharné de tous les athlètes, entraîneurs et équipes de soutien de tout le pays au cours de la dernière année. L'ASRAB applaudit le dévouement et l'engagement à l'entraînement de ces jeunes athlètes talentueux. L'ASRAB rend hommage aux entraîneurs qui investissent dans ces jeunes athlètes. Comme l'a dit John Wooden, "un bon entraîneur peut changer un match. Un grand entraîneur peut changer une vie". L'ASRAB remercie les équipes qui soutiennent ces athlètes et ces entraîneurs. Leurs parcours sont couronnés de succès grâce aux personnes dévouées qui planifient, organisent, encouragent et soutiennent ces athlètes d'élite dans les coulisses.

Merci aux nombreux bénévoles et au personnel qui font partie intégrante de la réussite de ces événements. L'ASRAB souhaite également exprimer sa gratitude à Tourism Calgary et à WinSport pour leur soutien aux Championnats nationaux juniors de goalball 2024.

C'est avec une grande joie que nous nous réunirons dans l'esprit de la compétition pour travailler dur, nous amuser et profiter une fois de plus du fruit de notre dur labeur et de notre entraînement.

L'avenir du goalball au Canada est solide !

Chris Abdalla



Schedule / Horaire

DAY ONE / JOUR UN			SATURDAY APRIL 20 / SAMEDI 20 AVRIL	
Time / Heure	Game / Jeu #	Division	Team A / Équipe A	Team B / Équipe B
8:00	Gym Setup- Warm-Up / Configuration du terrain et du gymnase - Réchauffement			
8:30	1	M	Nova Scotia	Alberta Blue
9:15	2	M	Saskatchewan	Alberta White
10:00	3	M	Ontario	Nova Scotia
10:45	4	W	Alberta/ NS	Ontario
11:30	5	M	Alberta Blue	Saskatchewan
12:15	6	M	Ontario	Alberta White
13:00	7	M	Nova Scotia	Saskatchewan
13:45	8	W	Ontario	Alberta/ NS
14:30	9	M	Alberta Blue	Ontario
15:15	10	M	Alberta White	Nova Scotia

16:00	11	W	Women Mixed Game 1	
16:45	12	M	Saskatchewan	Ontario
17:30	13	M	Alberta White	Alberta Blue

DAY TWO / JOUR DEUX			SUNDAY APRIL 21 / DIMANCHE 21AVRIL	
Time / Heure	Game / Jeu #	Division	Team A / Équipe A	Team B / Équipe B
9:00	Warm-Up / Réchauffement			
9:30		W	Women Mixed Game 2	
10:30		M	Men Bronze	
11:30		W	Women Final	
12:30		M	Men Final	
1:30	Medal Ceremony / remise des médailles			

Rosters / Équipes

Alberta / Nova Scotia - Women's

- Cassandra Ruttle #3 (AB)
- Arianna Balson # 4 (AB)
- Alexis Butler #5 (NS)
- Emily Kinnear #6 (NS)

Alberta - Men's Blue

- Alejandro Garcia Navarro #1 (Blue)
- Hayden McMullan #5 (Blue)
- Caden Johnson #6 (Blue)
- Munashe Nyenya #8 (Blue)

Alberta - Men's White

- Gabriel Pigeon #2 (White)
- Merrick Smith #3 (White)
- Steve Kiema #9 (White)

Alberta Coach / Entraîneur

- Trent Farebrother
- Briann Baldock
- Stephen Bly
- Yeganeh Yasa

Nova Scotia - Men's

- Matt Gentleman #1
- Edward Iaba #2
- Griffin Hiltz #7
- Harry Nickerson #8
- Caelin Lloyd #9

Nova Scotia Coach / Entraîneur

- Peter Parsons
- Linda MacRae Triff

Ontario - Women's

- Elena Hung #2
- Sadie Trant #3
- Yehati Antone #4
- Lily-Anna King #5

Ontario - Men's

- Hayden Denuden #1
- Tresean Vandecruize #4
- Braedan Lyons #6
- Samuel Devries #8 (QC)

Ontario Coach / Entraîneur

- Jen McMillan
- Chantal Simard
- Pablo Talavera
- Tracie MacPhee
- Samantha Blanchet (QC)

Saskatchewan - Men's

- Saddann Alhmada #4
- Xavier Stonechild #1
- Hasan Alhmada #8

Saskatchewan Coaches/ Entraîneur

- Jordan Weeden
- Nikhil Khanna

Paralympics

Goalball is a team sport played by athletes with a vision impairment. It was invented in 1946 and introduced as a Paralympic sport in the 1976 Paralympic Games. The sport is one of two that do not have an Olympic equivalent.

The women's team has been significantly successful and has secured five Paralympic medals since then. In 1984, the Canadian Women's National Goalball team won silver, in 1988 and 1992 they won bronze, and in 2000 and 2004, they won the gold medal.

Paris 2024 will host the Olympic and Paralympic Games and will include a men's and women's 8-team tournament. This will take place between the 29th of August and 5th of September. We are so proud of our Canadian Women's team that have qualified for Paris and wish them all the best for a great competition!

Paralympiques

Le goalball est un sport d'équipe pratiqué par des athlètes déficients visuels. Il a été inventé en 1946 et introduit en tant que sport paralympique lors des Jeux paralympiques de 1976. Ce sport est l'un des deux qui n'ont pas d'équivalent olympique.

L'équipe féminine a connu un succès considérable et a remporté cinq médailles paralympiques depuis lors. En 1984, l'équipe nationale féminine canadienne de goalball a remporté la médaille d'argent, en 1988 et 1992, la médaille de bronze, et en 2000 et 2004, la médaille d'or.

Paris 2024 accueillera les Jeux olympiques et paralympiques et comprendra un tournoi à 8 équipes masculines et féminines. Ce tournoi aura lieu entre le 29 août et le 5 septembre. Nous sommes très fiers de l'équipe féminine canadienne qui s'est qualifiée pour Paris et nous lui souhaitons beaucoup de succès dans cette compétition !

**Thank you to our officials!
Merci à nos officiels!**

REFEREES:

Head Referee – Claude Dagenais
Launel Scott
Dawna Christy
Frédéric Patenaude
Mélanie St Pierre

TOURNAMENT ORGANIZATION:

Chair – Linda MacPhail
Technical Director – Trent Farebrother
Technical Coordinator - Lorna Snow
Tournament Assistants – Yeganeh Yasa & Ashley Wallace
Tournament Committee – Chris Abdalla, Daniela Ruttle,
Ellen Leong, Derek Abdalla & Melissa Gagy

ASRAB REPRESENTATION:

Chris Abdalla – President
Linda MacPhail – Executive Director

CBSA REPRESENTATION:

Launel Scott – President
Dean Kozak – Sport Technical Officer
Adam Janssen – High Performance Director
Stephen Burke – Director of Domestic Programs

***Good luck to all Participants at the
2024 Canadian Junior Goalball Championship***

***Bonne chance à tous les participants au Championnat
Canadien Junior de Goalball 2024***

The Canadian Blind Sports Association and the Alberta Sport and Recreation Association for the Blind acknowledge the following organizations for their generous support.

L'Association canadienne des sports pour aveugles et l'Alberta Sport and Recreation Association for the Blind remercient les organisations suivantes pour leur généreux soutien.

Canada 

Alberta 

tourism
calgary